
 

  Opinie Marc Cosyns  

Over Memoranda als nieuwjaarsbrief 
tegen kanker en voor samenwerking  

A c t u a l i t e i t  

GENT 16/01 - Je mag de volle maand januari een gezond en gelukkig nieuwjaar 
wensen zegde mijn moeder. Zij kon het weten want ze hield een winkel 
‘papeterie’ open bij ons thuis. Ze regelde er alles zelf en stond iedereen te 
woord, ook wat betreft het drukwerk. Er werden toen nog echte 
nieuwjaarskaartjes gedrukt, vooral door bedrijven voor hun klanten. Mijn vader 
moest in de drukkerij blijven, in de tuin waar een aanbouw was. Hij was 
geneigd zijn mening te zeggen en dat wou mijn moeder te allen tijde 
verhinderen. 
 

‘Wij verkopen en drukken voor iedereen', was haar adagio. Neutrale, zo volledig 
mogelijke informatie op vriendelijke wijze gebracht. Geen plaats voor geroddel aan 
de toonbank, wel luisteren als het nodig was. Het woord empathie was toen nog niet 
in zwang maar zij was er de emanatie van.  
  
Ze was trots dat alle lokale politieke partijafdelingen hun verkiezingsdrukwerk door 
hen lieten verzorgen. De uitnodigingen voor de nieuwjaarsreceptie drukte mijn vader 
met zorgvuldigheid, sterk gewaardeerd ook voor het taalgebruik. Alleen de drie grote 
traditionele partijen konden zich toen zo een gemeentelijke receptie veroorloven. Mijn 
ouders vertoonden zich op geen van de drie. Mijn vader was meer geïnteresseerd in 
het drukwerk met inhoud. Hij was onderwijzer geweest maar hij had nadien de 
drukkerij van zijn oom overgenomen en er met zijn vrouw een winkel aan 
toegevoegd. Memoranda van beroeps- en lokale verenigingen allerhande, las en 
verbeterde hij taalkundig. Het was een belangrijk instrument om lokale politieke 
mandatarissen te informeren en invloed uit te oefenen op hun partijprogramma en de 
onderhandelingen achteraf. Hij ervaarde dat in de beroepsvereniging van 
zelfstandige ondernemers, het toenmalige christelijke NCMV nu het pluralistische 
maar toch nog vooral Vlaamse UNIZO, als lid van het Verbond van Belgische 
Ondernemingen/ Fédération des Entreprises de Belgique.  



  
Dat Verbond heeft begin december al een memorandum voor de verkiezingen van 
2024 opgesteld en de Belgisch-Europese wereld ingestuurd. 10 SPEERPUNTEN 
‘VOOR EEN BETER BELGIË'/ 10 PRIORITÉS POUR UNE BELGIQUE PLUS 
FORTE. IK vrees dat mij vader niet akkoord zou geweest zijn met de vertalingen 
‘beter' en ‘plus forte'. Men zou het hem ook niet meer vragen want zo een 
memorandum wordt nu niet meer gedrukt maar digitaal verspreid. Mijn vader zou 
ondertussen 105 jaar geworden zijn mocht hij niet gestorven zijn door kanker 
veroorzaakt door zijn sigaren en het lood van de letterzetterij. Dat oorzaak-
gevolgmechanisme veronderstelde mijn moeder al, reden waarom mijn twee broers 
en ik niet mochten roken en niet in de drukkerij mochten vertoeven, laat staan 
drukker worden. Mijn moeder wil zeker nog deelnemen aan deze verkiezingen, de 
moeder van alle verkiezingen en steunt het memorandum van ‘Kom op tegen 
Kanker', voorgesteld op 3 januari als nieuwjaarsbrief.   
  
Bij mijn digitale weten is dit het eerste en nog enige memorandum over gezondheid, 
het memorandum van de Algemene Pharmaceutische Bond/ Association 
Pharmaceutique Belge, gepubliceerd op hun website in oktober '23, buiten 
beschouwing gelaten. Mediquality besteedde er terecht aandacht aan en belichtte 
een aantal topics: Verhogen van de leeftijdsgrens voor het gebruik van alcohol van 
16 naar 18 jaar, verdere stimulansen uitwerken voor de realisatie van een rookvrije 
generatie in 2040, meer middelen voor palliatieve zorg, structurele financiering voor 
sociaal tolken zodat elke patiënt gegarandeerd kwaliteitsvolle en veilige zorg krijgt en 
het opstellen van een visie en planning voor het oprichten van 
kankerreferentiecentra. Ik voeg er de vier andere prioriteiten aan toe: een meer 
performante kankerscreening, nieuwe behandelingen sneller ontwikkelen en 
beschikbaar stellen voor iedereen, een gezonder leefomgeving bewerkstelligen door 
een ambitieus plan tegen vervuilde lucht, sensibilisering over hormoonverstorende 
stoffen en versnelde uitrol van het  Actieplan Asbestafbouw en vooral dat de 
overheid een gezonde levensstijl en leefomgeving moet stimuleren en op een 
laagdrempelige manier hierover informatie  verspreiden. Kom op tegen Kanker pleit 
om minstens 5 procent van het gezondheidsbudget in preventie te investeren en een 
datagedreven preventiebeleid te voeren. Ik denk dat de meeste artsen zich hierin 
kunnen vinden. Gevoeliger ligt de prioriteit voor het wegwerken van een grote 
gezondheidsongelijkheid door een automatische toekenning van de verhoogde 
tegemoetkoming en een verplichte toepassing van de derdebetalersregeling voor 
ambulante zorgen voor iedereen. Kom op tegen Kanker vraagt een verdere afbouw 
van de ereloonsupplementen bij artsen. 
  
Kom op tegen Kanker is een Vlaamse organisatie. De Stichting tegen Kanker/ 
Fondation contre le Cancer promoot zich nog als de enige nationale organisatie. 
Beiden zijn in de loop van de geschiedenis ontsproten uit de Nationale Belgische 
Liga tegen Kanker, opgericht in 1924 onder bescherming van koningin Elisabeth. 
Honderd jaar later was het mijn wens, als lid van de Algemene Vergadering van Kom 
op tegen Kanker, dat beide organisaties een gemeenschappelijk memorandum 
zouden voorstellen op hun nieuwjaarsreceptie. Ik kijk uit naar het memorandum van 
de Stichting en hoop dat beide memoranda nog samen hun weg kunnen vinden naar 
de verschillende partijprogramma's en de onderhandelingen achteraf. Het zou mijn 
moeder gelukkig maken. 
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